
بیشترین افت سدهای کشور طی یک ماه گذشته اتفاق افتاد

اقتصادی
صفحه 4

دو شنبه 6 بهمن 1393 
5 ربیع الثانی1436 - شماره 20980

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:
آمارهای دولت درباره بهبود وضعیت اقتصادی 

با واقعیت جامعه تفاوت دارد
یک عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی آمارهای 
اعلام ش�ده از س�وی مراکز دولتی مبنی بر بهب�ود وضعیت اقتصادی را 

متفاوت با واقعیت جامعه دانست.
سعید زمانیان دهکردی در گفت وگو با میزان، با اشاره به کاهش درآمدهای 
نفتی و همچنین رکود تورمی اقتصاد، افزود: دولت اگر می خواهد واقعا بداند ضریب 

جینی بهبود یافته و فاصله طبقاتی کاهش یافته است به سفره مردم نگاه کند.
وی ادامه داد: این در حالی است که ضریب جینی در 6 ماه یا یک سال بهبود 
نمی یابد بلکه حساسیت این موضوع به قدری زیاد است که خروجی 4 تا 5 سال 
عملکرد اقتصادی یک دولت را نشان می دهد. نماینده شهرکرد در مجلس شورای 
اسلامی افزود: با توجه به وضعیت اقتصادی و رکود و تورمی که اقتصاد ایران در 
س��ال های اخیر با آن دست و پنجه نرم می کند، تفاوت درآمدها در جامعه بسیار 
زیاد است. عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس افزود: اعتقاد بنده این است که 
آمارهایی که از س��وی بانک مرکزی و مرکز آمار ایران به ویژه در خصوص ضریب 

جینی اعلام شده است با واقعیت جامعه تفاوت آشکار و بسیار زیادی دارد.
وی تاکی��د ک��رد: انتظار ما از مرکز آمار و بانک مرکزی این اس��ت که آمار و 

اطلاعات صحیح و مبتنی بر واقعیت جامعه را اعلام کنند.
دبیر سندیکای تولیدکنندگان:

قیمت کاغذ احتمالًا افزایش می یابد
دبیر سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوا از احتمال افزایش قیمت 

کاغذ با توجه به نزدیک شدن به روزهای پایانی سال خبر داد.
سید طاهر شبیری در گفت وگو با ایسنا، با بیان این که معمولاً قیمت کاغذ 
توسط بازار تعیین می شود، اظهار کرد: گاهی تب بازار بالاست و به تبع آن قیمت 
نیز بالا می رود و در مقابل در برخی از مواقع سال فروش کاغذ به حالت رکود در 

می آید و قیمت کاهش می یابد.
وی افزود: کاغذ قیمت خرید جهانی دارد و هزینه حمل و بیمه به آن اضافه 

می شود و فروشنده نیز در انتها باید سود منطقی برای خود در نظر بگیرد.
شبیری با بیان این که در حال حاضر قیمت کاغذ روزنامه بین 1950 تا 2150 
تومان به ازای هر کیلوگرم است، گفت: با توجه به این که روزنامه مصرف روتین 
دارد و در همه مواقع سال استفاده می شود قیمت آن با نوسان زیادی همراه نیست.

دبیر سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوا افزود: در مورد کاغذهای دیگر با 
توجه به نزدیک شدن به روزهای پایانی سال تقاضا برای کاغذ در جهت چاپ تقویم 

و سر رسید افزایش خواهد یافت و احتمالاً با افزایش قیمت مواجه خواهیم بود.
وی ادامه داد: در کاغذ بس��ته بندی، چاپ و تحریر احتمال افزایش قیمت ها 
تا پایان سال وجود دارد؛ هر چند که این افزایش قیمت پس از یک دوره کاهش 
قیمت نامعقول انجام می شود. شبیری با بیان این که افزایش قیمت کاغذ خیلی 
زی��اد نخواهد بود، تصریح کرد: ای��ن افزایش قیمت در واقع جبران ماه های رکود 
است و قیمتی که تغییر خواهد کرد ممکن است برای مثال 150 تومان به ازای 
هر کیلوگرم باشد. دبیر سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوا درباره قیمت کاغذ 
در آینده گفت: هیچ گاه به قیمت کاغذ نگاه خاصی نداشته ایم در حالی که اکنون 

دچار رکود در بازار مصرف هستیم و منتظریم تا از این معضل بیرون بیائیم.

نرخ خرید تضمینی برنج 
اواخر بهمن اعلام می شود

دبیر انجمن برنج کشور با بیان اینکه دولت نرخ خرید تضمینی برنج 
را باید متناسب با نرخ تورم تعیین کند از اعلام وزارت جهاد در خصوص 

تعیین نرخ خرید تضمینی برنج در اواخر بهمن ماه خبر داد.
جمیل علیزاده شایق در گفت وگو با میزان، با بیان اینکه با توجه به اینکه خرید 
تضمینی برنج برای ارقام پرمحصول است و برای ارقام محلی خرید تضمینی انجام 
نمی ش��ود گفت: خوشبختانه با پیگیری های انجمن برنج، وزارت جهاد کشاورزی 

قرار است اواخر بهمن ماه نرخ خرید تضمینی برنج را مشخص کند.
وی در این خصوص توضیح داد: نرخ خرید تضمینی از س��ال های اولیه دهه 
60 با هدف خرید ارقام پرمحصول و افزایش این محصولات و تشویق کشاورزان 
آغاز شد. برمبنای آن هر ساله در دهه دوم بهمن ماه مکانیزم خرید تضمینی ارقام 
پرمحصول مشخص می شد به دلیل اینکه اسفند ماه فصل کاشت برنج است و با این 
اعلام که در اواخر بهمن انجام می شد، کشاورز تصمیم می گرفت که چه محصولی 
بکارد. علیزاده ش��ایق افزود: به عبارتی با مش��خص کردن نرخ خرید تضمینی در 
دهه دوم بهمن از سوی دولت، کشاورز تکلیفش مشخص می شد و همواره شاهد 

این بودیم که کشت ارقام پرمحصول به سرعت بالا می رفت.
دبیر انجمن برنج کشور با گلایه از عملکرد دولت گذشته گفت: اما طی 8 سال 
گذشته متأسفانه این مکانیزم بر هم خورد و دولت قیمت خرید تضمینی برنج را 

در شهریور ماه تعیین کرد. یعنی یک سال زودتر از زمان کشت.
وی با بیان اینکه این حرکت دولت مشخص نبود از روی ناآگاهی است یا دلیل 
دیگری داشت، افزود: زیرا واضح است که قیمت هیچ محصولی را نمی توان از یکسال 
قبل از تولید آن مشخص کرد. در نتیجه شاهد این بودیم که در شهریور 91 قیمت 
خرید تضمینی برای شهریور 92 اعلام شد که در نهایت کشاورز سطح کشت را 
کاهش داد و س��طح کش��ت ارقام پرمحصول یک باره از 40 هزار هکتار به 5 هزار 
هکتار رسید. علیزاده شایق با اشاره به عملکرد دولت یازدهم گفت: دولت جدید 
هم که س��رکار آمد بارها گفتیم که ش��هریور زمان مناسبی برای اعلام نرخ خرید 
تضمینی برنج نیست اما اوایل توجهی نمی شد، تا اینکه سرانجام با پیگیری های 
ما حدود یک ماه پیش وزارت جهاد کشاورزی مجاب شده و تصمیم گرفته قیمت 

خرید تضمینی برنج را اواخر بهمن ماه اعلام کند.
وی در خص��وص نرخ خرید تضمینی برنج در س��ال جدید گفت: نرخ خرید 
تضمینی نس��بت با تورم باید افزایش یابد. طبق مصوبه مجلس قیمت تضمینی 
تمام محصولات کشاورزی باید متناسب به اندازه تورم سالیانه باشد البته در سال 
جاری نرخ تورم مش��خصی تاکنون اعلام نش��ده فقط دولت بارها اعلام کرده که 

تورم را کاهش خواهد داد که هنوز چیزی مشاهده نکرده ایم.
عضو کمیسیون صنایع مجلس:

واردات شکرکارخانه قند بانه را 
تعطیل کرد

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس از تعطیلی کارخانه قند 
بانه به دلیل واردات بی رویه شکر در دولت یازدهم خبر داد.

محس��ن بیگلری در گفت وگو با »نسیم« در خصوص اعطای مجوز به چهار 
شرکت خاص برای واردات شکر با هماهنگی وزارتخانه های جهاد و صنعت اظهارکرد: 
رانت موجود در واردات ش��کر قطعی است و مجلس برخورد جدی با عاملان این 
مس��ئله خواهد کرد. وی افزود: واردات شکر در ماههای اخیر به حدی بوده است 
که اکثر کارخانه های قند از جمله کارخانه  قند بانه به تعطیلی کشیده شده است.

این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با اشاره به بالا بودن هزینه های 
تولید در کش��ور بیان کرد: متاس��فانه تولید محصولاتی از جمله ش��کر در کشور 

بالاست، اما نباید با واردات کشاورز را بیچاره کرد.
بیگل��ری ادامه داد: بعد از تعطیلی کارخانه قند بس��یاری از جوانان در نقاط 
مختلف کش��ور بیکار شده اند که مسئولان وزارت جهاد و صنعت باید پاسخگوی 
این مس��ئله باشند. وی در خاتمه از کش��اندن همه خاطیان پرونده واردات شکر 
ب��ه مجل��س خبر داد و گفت: علاوه بر نعمت زاده و حجتی وزرای جهاد و صنعت، 
قائم مقام وزیر صنعت و دیگر مسئولینی که در واردات شکر دخیل بوده اند، برای 

پاسخگویی به مجلس احضار خواهند شد.
گفتنی اس��ت چند روز قبل س��ندی در خصوص اعطای مجوز ثبت سفارش 
برای واردات شکر به چهار شرکت خاص با همکاری دو وزارتخانه  جهاد کشاورزی 

و صنعت، معدن و تجارت منتشر شد که واکنش های مختلفی در پی داشت.
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اقتصاددان اصلاح طلب:

کاهش وابستگی به نفت 
نیازمند باور دولتی ها است

یک اقتصاددان اصلاح طلب گفت: کاهش وابستگی به نفت افرادی را 
در دولت می خواهد که وابستگی مادی نداشته باشند.

حس��ین راغفر در گفت وگو با ایس��نا، درباره شرایط اقتصاد کشور تأکید کرد: 
اقتصاد کشور نیازمند تغییرات جدی است، اما عواملی مانع از این تغییرات می شود 
منافع��ی ک��ه در بخش دولتی و خصوصی وجود دارد و عمده آنها از طریق توزیع 
درآمدهای نفتی ایجاد ش��ده اند که همین امر موجب جلوگیری از هرگونه تغییر 
می ش��ود. بنابراین تحقق اقتصاد مردمی در کشور به سختی ممکن می شود و در 
چنین فضایی امکان زد و بند، فرصت طلبی و اس��تفاده از فرصت های ملی برای 

منافع شخصی بیشتر دیده می شود.
وی در ادامه گفت: وضعیت ایران از جمله موارد نادر در منطقه است موقعیت 
منطقه ای خاص کشور می تواند آن را به شاهراه ترانزیت کالا و انرژی در جهان بدل 
کند و ایران به لحاظ منابع انسانی و ذخایر زیرزمینی هم غنی است، اما با وجود همه 
این منابع متنوع آب و خاک و جغرافیا، ما شاهد فقر، بیکاری و مشکلات اقتصادی 
در جامعه هستیم که همه انعکاسی از فساد و ناتوانی دولت ها و چسبندگی آنها به 
درآمدهای نفتی است و این درآمدهای نفتی همواره زمینه ساز فساد بوده است.

راغفر با اش��اره به اهمیت کاهش وابس��تگی بودجه کشور به نفت هم گفت: 
کاهش وابستگی به قیمت نفت افرادی را در دولت می خواهد که وابستگی مادی 
نداشته باشند و به این امر هم باور داشته باشند قطعاً اقتصاد ایران این ظرفیت را 
دارد که بخشی از وابستگی خود به نفت را کاهش دهد و به منابع مردمی توجه 
کند، اما ضرورت چنین اقتصادی اصلاح فضای کسب و کار موجود به نفع نیروهای 
اقتصادی سیاسی است که اجازه ورود کامل بخش خصوصی را نمی دهند و با این 
شرایط امکان سرمایه گذاری بخش خصوصی فراهم نمی شود، بنابراین من معتقدم 

تا زمانی که اصلاحات ساختاری صورت نگیرد شرایط چندان تغییر نمی کند.
وی تأکید کرد: اما من معتقدم عدم وابستگی ما به نفت امکان پذیر است و در 
همین شرایط می توان بسیاری از ظرفیت های اقتصادی کشور را فعال کرد و اقتصاد 
ایران می تواند نیازهای اساسی خود را بدون وابستگی به درآمدهای نفتی پاسخ دهد.

وزیر سابق صنعت و تجارت:

دولت نباید در امضای قرارداد ترجیحی 
با ترکیه تعجیل می کرد

وزی�ر س�ابق صنع�ت، 
معدن و تجارت با اشاره به 
اینکه دولت نباید در امضای 
قرارداد ترجیح�ی ایران و 
ترکی�ه تعجی�ل می ک�رد، 
گفت: امضای ای�ن قرارداد 

کار اشتباهی بود.
به گزارش تسنیم، پس از 
مذاکرات متعدد با کشور ترکیه 
سرانجام قرارداد ترجیحی ایران 
و ترکی��ه ب��ا امضای وزیر اقتصاد دولت یازدهم از اول ژانویه 2015 اجرایی ش��د. 
در ای��ن توافقنامه تعرف��ه 125 فقره کالای ایرانی و 140 فقره کالای ترکیه برای 
گسترش همکاری های اقتصادی کاهش پیدا می کند. بدین ترتیب ترکیه برای ورود 
اقلام مش��خصی از کالاها و محصولات کشاورزی ایران به ترکیه، تعرفه های خود 
را کاهش خواهد داد و در مقابل ایران نیز برای ورود اقلام مش��خصی از تولیدات 

صنعتی ترکیه، تعرفه های خود را پایین می آورد.
البته انعقاد این قرارداد از همان روزهای نخست با اعتراضات زیادی از سوی 
تولیدکنندگان داخلی روبه رو بود چرا که بر اساس این توافقنامه ترکیه قرار است 
بس��یاری از تولیدات صنعتی خود را با تعرفه های اندک به ایران صادر نماید. این 
در حالی اس��ت که طرف ایرانی فقط کالاهای کش��اورزی خود را با کاهش تعرفه 
به کش��ور ترکیه ارس��ال می کند. برخی از این قرارداد به عنوان ترکمانچای دیگر 
یاد می کنند اما وزیر صنعت، معدن و تجارت معتقد اس��ت با وجود آنکه بیش��تر 
محصولات کش��اورزی ایران به کشور ترکیه صادر و آنان هم کالاهای صنعتی به 

کشور ما صادر می کنند، در مجموع این قرارداد به نفع دو کشور است.
نعمت زاده با اعتقاد بر اینکه وضع قرارداد ترجیحی ایران و ترکیه از سال های 
پی��ش در ح��ال مذاکره بود اما با روی کار آم��دن دولت یازدهم به امضای وزرای 
اقتصادی دو کش��ور قرار گرفته اس��ت، می گوید: بنده در جریان لیست کالاهای 
مش��مول این قرارداد نبودم و قبل از امضای آن دو تا س��ه ساعت لیست کالاها را 
مطالع��ه و ای��رادات لازم را به آن گرفته ام اما در اوایل اجرای این قرارداد برخی از 
بنگاه ها متضرر خواهند ش��د اما هدف ما ارتقای بخش ها اس��ت که امیدواریم در 

آینده بتوانیم به نتایج مناسبی دست پیدا کنیم!
اما مهدی غضنفری وزیر س��ابق صنعت و تجارت گفت: امضای موافقت نامه 
تجارت ترجیحی بین ایران و ترکیه کار اشتباهی بوده است و دولت نباید در امضای 

این موافقت نامه تعجیل می کرد.
غضنفری افزود: حقیقت این است که ما در مورد امضای موافقت نامه ترجیحات 
تجاری با همه کشورها از جمله ترکیه بسیار جدی بودیم و حتی به خاطر فشار 
تحریم ها پیش��نهادات متعددی را مطرح کردیم. اما طرف ترک حاضر به پذیرش 
حقوق منطقی ما نبود. آنها به دنبال ایجاد فرصت طلایی در بازار ایران بودند و من 
این نکته را به خوبی می دانستم. برای همین، مذاکرات را هم در سطح کارشناسی، 
هم در س��طح معاونین وزرا و هم در س��طح بالاتر، شخصا زیر نظر گرفته بودم تا 

مبادا ذره ای از منافع ملی کشورمان از دست برود.
وی در پاسخ به این سوال که به چه دلیل شما با پیشنهاد طرف ترک مخالفت 
می کردید؟ گفت: وقتی کشوری موافقت نامه تعرفه ترجیحی یا تجارت ترجیحی با 
کشور دیگری امضا می کنید بدان معنی است که دو کشور با هم توافق می کنند 
تعرفه کالاهای خاصی را به هنگام واردات آن کالاها به کشورشان پایین بیاورند. 
به این دلیل هر دو کشور لیستی را با هم تبادل می کنند که در آن مشخص شده 

چه کالاهایی و تعرفه هر کدام به چه میزانی باید کاهش یابد.
برای تهیه این لیس��ت روش های مختلفی وجود دارد که در همه آن روش ها 
هر کش��وری س��عی می کند که قدرت صادرات خودش را بالاتر برده و در حالیکه 
مجبور اس��ت اجازه واردات بیشتری به طرف مقابل بدهد تلاش می نماید از بازار 
خویش مراقبت نماید؛ یعنی کاری کند که تولید داخلی تقویت شود نه اینکه در 

فشار مضاعف قرار گیرد.
وی اف��زود: ما در مورد لیس��ت ها با طرف ترک به توافق نمی رس��یدیم، آنها 
حاضر نبودند تعرفه تعداد قابل توجهی کالاهای صنعتی را برای ما پایین بیاورند 
بلکه بیش��تر می خواستند تعرفه چند محصول کشاورزی )آن هم در ایامی که ما 
خودمان به برخی آنها نیاز داش��تیم( پایین بیاورند و در مقابل از ما می خواستند 
تعرفه فهرست مهمی از کالاهای صنعتی را برای آنها پایین بیاوریم و بازار مصرف 
خویش را بدان ها بسپاریم. پیشنهادات آنها گاهی خفت بار بود و موجب عصبانیت 
ما و برهم خوردن جلس��ات و قطع گفت وگوها می ش��د. من در تمام مدتی که به 
عنوان معاون وزیر و یا وزیر بازرگانی یا وزیر صنعت بودم تلاش می کردم از طریق 
مذاکرات در س��طوح مختلف، این لیست و منافع آن را برای کشورم بهبود دهم. 
این لیست در مقایسه با نسخه نخستین خودش بسیار بهتر شد اما باز هم متوازن 
و عادلانه نبود. برای همین فکر می کنم دولت یازدهم باید از امضای آن اجتناب 
می کرد و علت کار ما را از کارشناسان بیشتر جویا می شد. این اولین باری نیست 
که با کارهای گذشته برخورد غیرتخصصی می شود و قبل از جویا شدن علل انجام 

آنها، مسیر را تغییر داده و برخلاف آن عمل می کنند.
نظر مجمع کارآفرینان ایران

در همی��ن حال دبیر کل مجم��ع کارآفرینان با بیان اینکه تفاهم نامه تجارت 
ترجیحی با ترکیه منجر به آسیب های فراوان به تولید ملی شده و بازار را در اختیار 
صنایع ترکیه قرار خواهد داد، گفت: هزینه های مالی تولیدکنندگان طی سال های 

گذشته افزایش پیدا کرده است.
حمیدرضا غزنوی در گفت وگو با فارس، با اشاره به حداقل دستمزد کارگران 
و ارتباط آن با وضعیت تولید در کشور اظهار داشت: عوامل مختلف اقتصادی به 
صورت یک زنجیره به هم پیوسته ارتباط دارند و افزایش واردات در کنار هزینه های 

تامین مالی پرداخت دستمزد را تحت الشعاع قرار داده است.
وی اف��زود: یکی از مهمترین مواردی که اکنون صنعت کش��ور را با مخاطره 
مواجه کرده است، تفاهم نامه تعرفه های ترجیحی تجاری ایران و ترکیه است که 
واردات محص��ولات صنعت��ی ترکیه ای به بازار ایران با تخفیف 30 تا 40 درصدی 

انجام خواهد شد.
غزنوی با بیان اینکه در شرایط سخت اقتصادی عدم توجه به تولید ملی منجر به 
کاهش اشتغال و تداوم رکود در اقتصاد خواهد شد، تصریح کرد: با امضای تفاهم نامه 
ترجیحی ایران و ترکیه صنایع مختلف در ترکیه فعال شده و به رونق می رسند و 

از طرف دیگر صنایع ایرانی با رکود شدیدی مواجه خواهند شد.
وی با اش��اره به اینکه تبلیغات صدا و س��یما در اختیار برندهای خارجی قرار 
گرفته است گفت: به جرات می توان گفت، در صنایع مختلف داخلی با سایر کشورها 

رقابت می کنیم، اما در فرهنگ سازی و تبلیغات توان رقابت نداریم.

دبیر اتحادیه تولیدکنندگان صنایع با انتقاد از 
عملکرد وزارت صنعت در قبال تولید کنندگان 
داخلی پوش�اک گفت: 70 درصد بازار پوش�اک 

ایران به محصولات وارداتی اختصاص دارد.
ب��ه گزارش ف��ارس، مهدی یکتا در یک نشس��ت 
خبری با انتقاد از انعقاد قرارداد اعمال تعرفه ترجیحی 
برای واردات محصولات نساجی ترکیه به ایران، اظهار 
داشت: صنعت پوشاک ایران طی سال های اخیر رشد 
مناسبی نداشته و حجم واردات و قاچاق به کشور بالا 
بوده است، علاوه بر این، رکود پس از افزایش نرخ ارز 

نیز اوضاع را بدتر از قبل کرده است.
وی تصریح کرد: تعرفه واردات پوش��اک به کشور 
100 درصد بود که با توجه به قرار گرفتن پوشاک در 
گ��روه دهم کالایی، این تعرفه به 200 درصد رس��ید 
و ح��ال نیز با اعمال 40 درص��د تخفیف بابت تعرفه 
ترجیحی، تعرفه اعمالی برای واردات محصولات نساجی 

120 درصد خواهد بود.
یکتا با بیان اینکه بازار پوش��اک ایران یک بازار 7 
تا 8 میلیارد دلاری اس��ت، افزود: 80 درصد نیاز بازار 
از طریق واردات تأمین می شود و یک بازار 5 میلیارد 

دلاری به واردات اختصاص دارد.
وی با بیان اینکه تعرفه ترجیحی ش��امل واردات 
ماشین آلات نساجی نمی شود، گفت: این تعرفه شامل 
واردات نخ فرش، پارچه، پوشاک و فرش ماشینی است.

به گفته دبی��ر اتحادیه تولیدکنندگان محصولات 
نساجی، طی 2 سال اخیر ظرفیت تولید کارخانه های 
نس��اجی و پوش��اک کشور به نصف رس��یده و اعمال 
تعرف��ه ترجیح��ی واردات نیز این ظرفی��ت را باز هم 

کاهش خواهد داد.
وی با اشاره به بالا بودن هزینه تولید در ایران، گفت: 

تولیدات ایرانی در محصولات با کیفیت متوسط به بالا 
به راحتی قابل رقابت با محصولات خارجی است، اما این 
رقابت در زمینه تولیدات با کیفیت متوسط به پایین، 
بسیار سخت اس��ت زیرا حجم زیادی کالای استوک 

و درجه دوم از ترکیه و چین به ایران وارد می شود.
وی توضیح داد: حدود 60 تا 70 درصد پوش��اک 
خارج��ی از چی��ن و 30 ت��ا 40 درصد نی��ز از ترکیه 
به کش��ور وارد می ش��ود و تولیدکنندگان خارجی از 
مشوق های قابل توجهی برای صادرات محصول خود 

برخوردار هستند.
یکتا در پاس��خ به این سؤال که با توجه به کاهش 
قیمت نفت و لزوم افزایش صادرات غیر نفتی و به منظور 

جلوگی��ری از خروج ارز در اثر اعمال تعرفه ترجیحی 
واردات پوش��اک، چه اقدامی ب��رای افزایش صادرات 
می توان انجام داد، گفت: در حال حاضر با مشکل بالا 
بودن حجم قاچاق محصولات نساجی به کشور روبرو 
هس��تیم و در واقع تولیدکننده داخلی برای صادرات 
ابتدا باید با رقبای خارجی خود رقابت کند. از طرفی 
هر چق��در تأمین نیاز بازار داخ��ل از طریق تولیدات 
ایرانی افزایش یابد، از خروج ارز جلوگیری خواهد شد.

وی ادامه داد: برای بهبود صادرات باید حمایت هایی 
مانند جوایز صادراتی از طرف دولت به تولیدکنندگان 

اعطا شود.
وی اف��زود: در حال حاضر تولیدکنندگان ترک از 

مالیات 18 درصدی معاف هستند و ضمن برخورداری 
از جوای��ز صادراتی، با مش��کل نق��ل و انتقال پول به 
کش��ورهای دیگر نیز روبه رو نیستند و به همین دلیل 
صادرات نس��اجی و پوشاک ترکیه به 25 میلیارد دلار 

رسیده است.
دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان صنایع 
نساجی تصریح کرد: در ایران در بهترین شرایط در سال 
88 میزان صادرات پوشاک کشور به 250 میلیون دلار 
رس��ید اما در حال حاضر این رقم 30 تا 35 میلیون 

دلار است.
وی ادامه داد: کل صادرات صنعت نساجی نیز در 
سال 88 معادل 775 میلیون دلار بود اما پس از ایجاد 
برخ��ی محدودیت های بین الملل��ی، این عدد کاهش 

پیدا کرد.
ب��ه گفته یکتا، با توجه به ظرفیت نصب ش��ده در 
صنعت نساجی در صورت حمایت از این صنعت امکان 

صادرات 3 میلیارد دلاری فراهم خواهد شد.
وی در ادامه با اشاره به برگزاری دومین نمایشگاه 
تخصصی پوشاک ایران در 12 تا 15 بهمن ماه، گفت: 
این نمایشگاه در فضای 3 هزار متر مربعی و با حضور 
بیش از 50 تولید کننده پوشاک داخلی برگزار می شود.
یکتا ادامه داد: همزمان با این نمایشگاه، نمایشگاه 
پوش��اک ترکیه نیز در ایران برگزار می ش��ود که برای 
برگ��زاری آن تبلیغات زی��ادی صورت گرفته و وزارت 
صنعت نیز از برگزاری این نمایشگاه حمایت کرده است!
وی با بیان اینکه بیش از 70 درصد بازار پوش��اک 
ایران به محصولات وارداتی اختصاص دارد، گفت: عمده 
این کالاها به صورت قاچاق به کشور وارد می شوند و 
بی��ش از 50 درص��د آنها به چین و بع��د از آن نیز به 

ترکیه تعلق دارند.

دبیر اتحادیه تولیدکنندگان صنایع نساجی:

70 درصد بازار پوشاک ایران به محصولات وارداتی اختصاص دارد

حجم آب ورودی به مخازن س�دهای کشور 
از ابتدای سال آبی جاری )مهرماه 93( تاکنون، 
14 درصد در مقایس�ه با زمان مش�ابه سال آبی 
گذشته کاهش یافته است و آمارها نشان می دهد 
بیشترین افت آورد سدهای کشور طی یک ماه 

گذشته اتفاق افتاده است.
به گزارش خبرگزاری فارس، از ابتدای س��ال آبی 
ج��اری تاکنون حجم آب ورودی به مخازن س��دهای 
کش��ور به 6 میلیارد و 610 میلیون مترمکعب رسیده 
اس��ت. در حالی که این میزان در مدت مش��ابه سال 
آب��ی گذش��ته 7 میلیارد و 720 میلی��ون مترمکعب 

گزارش شده بود.
با نگاهی به آمار و اطلاعات ورودی سدهای کشور 
در سال آبی جاری، بیشترین افت آورد سدهای کشور 
طی یک ماه گذش��ته اتفاق افتاده و از ابتدای دی ماه 
تا ابتدای بهمن ماه امسال، ورودی سدها با کاهش 10 

درصدی روبه رو بوده است.
میزان حجم آب خروجی از س��دهای کش��ور نیز 
از ابتدای س��ال آبی جاری تاکنون، 7 میلیارد و 600 
میلیون مترمکعب گزارش شده در حالی که آب خروجی 
از سدهای کشور در مدت مشابه سال آبی گذشته، به 

میزان 7 میلیارد و 540 میلیون مترمکعب بود.
بر این اساس، حجم آب خروجی از سدهای کشور 
در مقایسه با مدت مشابه سال آبی گذشته، یک درصد 

افزایش نشان می دهد.
حج��م آب موج��ود در مخازن س��دهای کش��ور 
هم اکن��ون با 1/1 درصد افزایش در مقایس��ه با مدت 
مشابه سال گذشته، حدود 19 میلیارد و 430 میلیون 
مترمکعب به ثبت رس��یده که در زمان مش��ابه سال 
گذشته، معادل 19 میلیارد و 200 میلیون مترمکعب 

گزارش شده بود.
ظرفیت کلی مخازن سدهای کشور در زمان کنونی 
47/4 میلیارد مترمکعب است که بر این اساس درصد 
پر بودن این مخازن در زمان حاضر 41 درصد گزارش 

شده است.
احتمال ایجاد باران 15 درصد است

مدیر عامل ش��رکت آب منطق��ه ای تهران گفت: 
ری��زش ب��اران و برف با باروری ابره��ا تنها 10 تا 15 

درصد می تواند موثر باشد.
خس��رو ارتقایی در گفت وگو با فارس در خصوص 
ب��اروری ابرها در تهران در روزهای آتی گفت: باید ابر 
باش��د تا باروری ابرها صورت گیرد، بنابراین اگر ابرها 
باران زا باشد می توان روی آن کار کرد. پس باید صبر 
کنیم تا سامانه ای وارد کشور و سپس وارد تهران شود 
ام��ا نباید مردم را امیدوار کرد چرا که تنها 10 تا 15 

درصد باروری ابرها می تواند موثر باشد.
وی ادامه داد: پیش بینی های هواشناسی این بوده 
که بعد از ماه ژانویه وضع بهتر می شود و اولین سامانه ای 

که وارد شود پروازها انجام می شود.
ارتقایی در پاس��خ به این سوال که گفته می شود 
ب��اروری ابره��ا 2 میلی��ارد تومان هزینه درب��ر دارد، 
قراردادی که ما بس��ته ایم 2 میلیارد تومان اس��ت که 
ی��ک مقدار آن پرداخت ش��ده و پ��ول خاصی در این 
مرحله پرداخت نمی کنی��م، اما وزارت نیرو قراردادی 

کلی با مرکز ملی باروری ابرها در سطح کشور دارد.
وی در پاس��خ به این سوال که گفته می شود این 
باروری  ابرها خطا هم دارد و احتمال اینکه در مناطق 
دیگر مثل شمال تهران و یا حتی افغانستان بارندگی 
ش��ود وجود دارد، گفت: اینطور نیست، چرا که نهایت 
بعد از باروری ابرها و ش��لیک های مخصوص توس��ط 
هواپیماها 20 دقیقه بعد از آن اگر قرار باشد بارندگی 

صورت گیرد این کار انجام می شود.
ارتقایی ادامه داد: چند س��ال پیش که در منطقه 
طالقان و س��د امیرکبیر این اق��دام را انجام دادیم در 
حوضه آبریز بارندگی شد و اینطور نیست که در تهران 
باروری ابر انجام شود و بعد بارندگی در سمنان رخ دهد.

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای تهران در پاسخ به 
این سوال که این 2 میلیارد تومان قرارداد برای چند 
پرواز و چند بار باروری ابر است، گفت: این هواپیماها 
آماده باش هستند که به محض ورود سامانه به کشور 
متناسب با میزان ابرها پرواز انجام شود یعنی قرارداد 
این گون��ه اس��ت که طی 2 ماه یا 3 م��اه هواپیماهای 

مخصوص آماده باشند تا به محض ورود سامانه و ابرها 
این پروازها انجام شود.

ارتقایی در پاس��خ به این سوال که گفته می شود 
2 سال بود این باروری ابرها انجام نمی شده دلیل آن 
چیست، گفت: چند سال پیش که شرکت آب منطقه ای 
تهران تامین اعتبار کرد و چون دیگر مثل سال های قبل 

قادر به تامین اعتبار نبود این موضوع انجام نمی شد.
وی اف��زود: البته هواپیماه��ای مخصوص این کار 
مشکلاتی مثل تعمیرات در اوکراین داشتند بنابراین 
باید همه چیز دس��ت به دست هم داده می شد تا این 

کار انجام شود.
ارتقایی در پاسخ به این سوال که این روزها ابرهایی 
در آس��مان تهران دیده می ش��ود اما چندان بارندگی 
صورت نمی گیرد آیا الان زمان باروری ابرها نیس��ت، 
گفت: س��امانه بارشی که وارد کش��ور می شود اثر آن 
در افزایش باران است نه در تولید باران بنابراین وقتی 
سامانه ای وارد کشور می شود این سامانه و یا اگر نوع ابر 
و تراکم ابر را که قبلا مطالعه شده بیشتر این ویژگی ها 

را داشت قطعا باروری ابر انجام می شود.
وی ب��ا اش��اره به اینک��ه مرکز ب��اروری ابرها زیر 
نظر مرکز تحقیقات آب وابس��ته به وزارت نیرو است 
خاطرنشان کرد: امید است با باروری ابرها باران خوبی 
ببارد و اگر این کار انجام شود نتایج آن به اطلاع عموم 

مردم خواهد رسید.

در س�ایه رک�ود اقتصادی کش�ور که در 
دولت یازدهم شدت گرفته، حجم چک های 
برگشتی در 9 ماهه امسال تا حدود 50 هزار 

میلیارد تومان پیش رفت.
به گزارش ایسنا، در حالی چک های برگشتی 
به عنوان یکی از مولفه های ایجاد بی اعتمادی در 
اقتصاد و بازار همواره مورد تاکید قرار گرفته و به 
اذعان رئیس کل بانک مرکزی حجم این چک ها در 
کشور بسیار بالاست که بررسی شاخص آن نشان 
می دهد حجم چک های برگشتی از ابتدای امسال 
با روند افزایش��ی در هر ماه نس��بت به ماه قبل به 
بیش از 4/5 میلیون برگ تا پایان آذر رسیده است.

بنابر آمارهای بانک مرکزی در بازه زمانی بین 
فروردین تا آذر  امس��ال بیش از 49 هزار و 800 
میلیارد تومان چک برگش��ت خورده که این رقم 
بیانگر رشد 35/1 درصدی نسبت به 9 ماهه سال 
گذشته اس��ت. در عین حال که تعداد 4/5 برگی 
این چک ها نیز با رش��د بی��ش از 20/4 درصدی 

همراه است.
این در حالی است که میزان چک های برگشتی 

در 8 ماهه امسال بیش از 3/9 میلیون برگ، مبلغی 
بالغ بر 42 هزار میلیارد تومان بود که تعداد آن در 
مقایسه با دوره مشابه سال قبل حدود 19/8 درصد 

و مبلغ آن 29/8 درصد افزایش داشت.

همچنی��ن در 9 ماهه امس��ال بال��غ بر 35/9 
میلیون برگ سند به مبلغ حدود 915 هزار میلیارد 
تومان در اتاق پایاپای اس��ناد بانکی تهران مبادله 
ش��ده که از لحاظ تعداد 6/5 درصد و از نظر مبلغ 

حدود 16/4 درصد نس��بت به دوره مش��ابه سال 
قبل افزایش دارد.

اما با توجه به شرایط نامطلوب چک در سیستم 
بانک��ی، بانک مرکزی در س��ال ج��اری اقدام به 
راه اندازی سامانه مبادله الکترونیک چک )چکاوک( 
با هدف حذف گردش فیزیکی چک بین ش��بکه 
بانک��ی و افزایش اعتب��ار آن کرد تا با کمک آن از 

حجم چک های برگشتی کمتر شود.
بر این اساس، در حالی سامانه چکاوک اکنون 
در 13 اس��تان کشور راه اندازی ش��ده و در اوایل 
دی ماه نیز اس��تان تهران به این سامانه اضافه شد 
که با وجود مش��کلاتی که در اجرای آن در برخی 
اس��تان ها بالاخ��ص تهران به وجود آم��د، انتظار 
می رود در ادامه مخاطرات مردم در زمان پذیرش 
چک با اطلاع از وضعیت عملکردی دارنده دس��ته 
چک کاهش یابد و در نتیجه با افزایش ش��فافیت 
اطلاعات��ی، دارنده دس��ته چک نی��ز در خصوص 
مراقبت و مدیریت بهینه نس��بت به مانده حساب 
خ��ود مبادرت کند تا در مجموع با افزایش اعتبار 

چک، از میزان برگشتی های آن نیز کاسته شود.

در سایه رکود اقتصادی

چک های برگشتی به مرز 50 هزار میلیارد تومان رسید

رئی�س کل س�ابق بان�ک مرکزی ب�ا غیرواقع 
خوان�دن اظهارات اخی�ر اس�حاق جهانگیری، از 
وی خواس�ت اعلام کند چه می�زان از درآمدهای 
حاصل از نفت فروخته ش�ده در دولت یازدهم به 
حساب های بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 

واریز نشده است؟
محم��ود بهمنی طی نامه ای در واکنش به اظهارات 
تبلیغات��ی و تک��راری معاون اول رئیس جمه��ور درباره 
فس��ادهای اقتصادی که به اس��تناد »ش��نیده ها« بیان 
ش��ده اند، به ارائه توضیحاتی درخص��وص پرونده بابک 
زنجان��ی پرداخته و س��والاتی ج��دی را درباره عملکرد 

مسئولان دولت یازدهم مطرح کرد.
بهمنی در این نامه نوشت: اعضای هیئت دولت قبل 
هیچ گون��ه ارتباطی با آقای بابک زنجانی نداش��ته اند و 
جناب عالی با یک بررسی اجمالی متوجه خواهید شد که 
مسئولان دیگری در کشور از او تجلیل به عمل آورده اند.

در این نوشته آمده است: »نظر به اینکه جناب عالی 
اخیراً با اس��تناد به ش��نیده ها، رئیس کل س��ابق بانک 
مرکزی را به تش��کیل جلس��ات خصوصی مکرر با آقای 
بابک زنجانی سرمایه دار بازداشت شده متهم کرده اید، از 
باب خیرخواهی و نصیحت مشفقانه، لازم دانستم نکاتی 

را به اطلاع جناب عالی برسانم.
اظهارات جناب عالی درباره جلسات خصوصی مکرر 
رئیس کل س��ابق بانک مرکزی با آق��ای بابک زنجانی، 
کاملًا خلاف واقع است. یک بررسی مقدماتی کافی بود 

تا بر ش��ما مبرهن شود که ش��نیده های تان تا چه اندازه 
بی اساس بوده است.

شما واقف هستید که کار بانک مرکزی بسیار دقیق 
است و حساب های آن تا کسر ریال به طور دقیق ثبت و 
ضبط می شود و به طور مرتب توسط هیئت نظارت، مورد 
مداقه و بررسی قرار می گیرد و همچنین هرگونه رفت و 
آمد به دفتر رئیس کل بانک مرکزی از سوی رئیس این 
دفتر، ثبت و ضبط و فیلم برداری می شود. بنابراین به جای 
استناد به شنیده ها، با یک تحقیق ساده می توانستید به 

غیرواقعی بودن شنیده های تان پی ببرید.«
بهمنی در ادامه و در واکنش به رویه دولت در ماه های 
اخیر که پس از ناکامی در حل مشکلات اقتصادی و تحقق 
نیافتن وعده های انتخاباتی، به تهمت پراکنی می پردازند، 
افزود: » فرافکنی و متهم کردن دیگران، به هنگام مواجه 
شدن با مشکلات در اداره امور کشور، توجیه قانع کننده 
و قابل پذیرشی نیست، به ویژه آنکه تیم اقتصادی دولت 
فعلی را، بسیار کارآمد، باتجربه و کم نظیر توصیف کرده اید.

مزی��د اطلاع جناب عالی تصری��ح می کنم که بانک 
مرکزی صرف��اً وجوه حاصل از ف��روش نفت را دریافت 
و پس از انجام تکالیف قانونی، بقیه را به حس��اب خزانه 
واریز می کند و اصولاً در فروش نفت هیچ دخالتی ندارد 
و تشکیل جلسه با فرد یا افراد خاص در این زمینه، معنا 

و مفهومی ندارد.«
بهمنی در ادامه خطاب به معاون اول رئیس جمهور 
می گوید: »جناب عالی دولت یازدهم را مسئول بازداشت 

آق��ای بابک زنجان��ی معرفی کرده ای��د و چنین به نظر 
می رسد که دسترسی دولت کنونی به آقای زنجانی امر 
سختی نباشد، پس می توانستید از ایشان بپرسید که با 
چه کسانی ارتباط داشته و چه کسانی از ایشان در جهت 

اهداف و مطامع خود، سوء استفاده کرده اند.
تصری��ح این نکت��ه را ضروری می دان��م که اعضای 
هیئت دولت قبل هیچ گونه ارتباطی با آقای بابک زنجانی 
نداش��ته اند و جناب عالی با یک بررسی اجمالی متوجه 
خواهید شد که مسئولان دیگری در کشور از او تجلیل 

به عمل آورده اند.«
وی در ادامه این سوال را مطرح می کند »شایسته بود 
جناب عالی در سخنان خود، به این نکته اشاره می فرمودید 
که چه میزان از درآمدهای حاصل از نفت فروخته ش��ده 
در دولت یازدهم به حساب های بانک مرکزی جمهوری 
اس��لامی ایران واریز نشده است تا افکار عمومی دریابند 
که معاون اول محترم دولت فعلی تا چه میزان دغدغه مند 

حفظ ثروت ملی کشور است!«
سوال های بی جواب

اما به دنبال انتش��ار نامه سرگشاده رئیس کل سابق 
بانک مرکزی به معاون اول رئیس جمهور در مورد عدم 
ارتباط و ملاقات بابک زنجانی با مقامات دولت قبل، روابط 

عمومی نهاد ریاست جمهوری توضیحاتی را ارائه کرد.
در ای��ن بیانیه آمده اس��ت: »هیاه��وی بیش از حد 
رسانه ای که خواسته متخلفین است ممکن است باعث 
انحراف افکار عمومی و دور ش��دن از اصل موضوع شود 

که پرداختن به آن را بیش از این به مصلحت نمی دانیم 
و فقط به توضیحات اخیر دادستان محترم تهران اشاره 
می کنیم که گفته ان��د در پرونده بابک زنجانی برخی از 
وزرا و رئیس کل س��ابق بانک مرکزی برای ادای پاره ای 

توضیحات به دادستانی احضار شده اند.
امیدواریم با عزم و اراده ای که در دولت و قوه قضائیه 
وج��ود دارد و با حمایت نهاده��ای ذیربط، بزرگ ترین 
پرونده دس��تگاه قضایی پس از انقلاب اس��لامی و یکی 
از پیچیده ترین پرونده های اقتصادی و بانکی کش��ور به 
س��رانجام مطلوب برسد و شاهد اعتماد آفرینی در افکار 

عمومی و جامعه باشیم.
بهمنی هم درپاسخ آورده است: »این برای اولین بار 
نیست که کسانی به خصوص در دولت یازدهم با استناد 
به شنیده ها و مسموعات و بی هراس از فرجام آن، اتهاماتی 
ناروا به دیگران نسبت می دهند. شایسته و بایسته است 
که مسئولان کشور و بالاخص کسانی که در مصادر بالاتر 
امور قرار دارند، مستدل و مستند سخن بگویند و با طرح 
مطالب بی پایه و اساس، اعتماد عمومی به نظام اسلامی و 

خادمان مردم را متزلزل و مخدوش نسازند.
این جانب با حسن ظن نسبت به جناب عالی، تصویر 
انس��انی منصف و خداترس را از ش��ما در ذهن خویش 
داشتم و متأسفم که این اظهارات غیرمنصفانه، باورهای 
ذهنی مرا نس��بت به جناب عالی تغییر داده است. لطفاً 
متوجه باشید که این گونه فرافکنی ها، مستلزم پاسخگویی 

به محاکم قضایی و دیوان عدل الهی است.«

درخواست بهمنی از دولت یازدهم

اعلام کنید چه میزان از درآمد نفت را به خزانه واریز نکرده اید؟


